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Hei! Voi ați făcut tema? 

Gabriel

Mihai

Of... De abia aștept sa scăpam 
de această evaluare!

Gabriel

Stefan

Da, un subiect de Evaluare Națională. 

Teodora

Stai, am avut temă? 

Nicoleta

Serios?  

Dar totuși, Guvernul a aprobat un plan! 

Gândește-te că unii copii nu pot susține 
acest examen din cauza condițiilor 
precare în care se află.

Stefan

Daaa! Se va pune în vigoare Strategia 
națională pentru protecția și promovarea 
drepturilor copilului. Accesul la educație 
pentru toți copiii joacă un rol esențial în 
strategie. 

😱

Strategia națională pentru protecția
și promovarea drepturilor copilului

pe înțelesul copiilor.

DREPTUL LA EDUCAȚIE
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Stefan

Stefan

Mario

Niciun copil nu trebuie lăsat în urmă!

Știați că în cazul gimnaziului, copiii din 
mediul rural abandonează școala într-o 
proporție mai mare (2,3%) decât cei din 
mediul urban (1,2%)?

Ana

Uau... într-adevăr este foarte trist...       Și 
despre ce soluții se vorbește în această 
strategie?

Nici nu mai zic de liceu... acolo un sfert 
dintre elevii cu rezultate super bune din 
medii dezavantajate se gândesc că nu 
vor absolvi liceul.

Teodora

Una dintre ele ar fi oferirea unei mese 
calde în școli ceea ce mi se pare o idee 
foarte bună. E trist, dar e adevărat. La 
mine în sat erau copii care veneau la 
școală fără pachet. Dacă îți e foame sau 
frig, e greu să fii atent la ore sau să 
înveți, nu?
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Mihai

Ana

Să vă mai spun ceva. Eu am avut un 
coleg care avea nevoie de o atenție 
diferită din partea profesorilor, însă în 
școala mea nu era un profesor care 
să-l poată ajuta. De aceea, creșterea 
numărului de profesori de sprijin, mai 
ales în mediul rural, mi se pare o 
soluție esențială. 

Mario

Da, sunt foarte mulți copii care lasă 
școala pe locul al doilea și fie își ajută 
părinții la treburi, fie au grijă de frații mai 
mici sau alte rude. Cum să ai timp să 
înveți așa?!   

Mda, normal. Și cu părinții care zic că 
școala nu e importantă ce facem?

Stefan

Se vorbește și de educație parentală. 
Chiar apare-n noua strategie, de 
exemplu, că părinții din mediul rural au 
nevoie să înțeleagă cât e de important 
pentru copiii lor să meargă la școală și 
mai puțin să muncească în gospodărie.
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Nicoleta

oh, uau! Asta chiar ar ajuta...

Stefan

Da! Aceste soluții pot schimba lucrurile. 
Toții copiii au nevoie să meargă la școală 
și să se simtă bine acolo!! 

Este foarte interesant acest 
subiect și sincer o să citesc 
și eu! Sper doar s-o înțeleg, 
știți cum e cu limbajul ăla 
greu de legi... Dar cum 
rămâne cu tema?[...] 

Mihai
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Să vă spun. Eram aseară cu 
băieții de la 9C în parc și au 
trecut două fete pe lângă noi. 
Băieții au început să le fluiere și 
să le vorbească foarte urât, cu 
comentarii sexuale. Am fost 
șocat. 

Alin

Și tu ce ai făcut? Ce s-a întâmplat după 
aceea?

Mara

Am încercat să le explic faptul că 
ceea ce fac le pune în pericol pe 
fete pentru că le dezumanizează. 
Ele probabil doar ieșiseră la un 
suc și seara lor s-a transformat în 
ceva oribil, întrebându-se dacă 
vor ajunge în siguranță acasă. 

Alin

Hărțuirea stradală este un fenomen 
extrem de grav și, din păcate, comun. 
Toate fetele pe care le știu au trecut prin 
asta măcar o dată. Unele aveau doar 11 
ani când s-a întâmplat prima dată. 

Mara

Strategia națională pentru protecția
și promovarea drepturilor copilului

pe înțelesul copiilor.

DREPTUL LA PROTECȚIE
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Și asta nu e tot. Unele nici nu sunt 
raportate. Copiilor le e rușine pentru că, 
de cele mai multe ori, sunt blamați 
pentru abuz. Că s-a îmbrăcat într-un fel 
anume, că a provocat bătaia sau că a 
meritat cearta - tot felul de scuze pentru 
abuzatori.

Ștefan

Gândiți-vă cât de dificil devine dacă ești 
și discriminat pe baza identității tale.

Mara

Hărțuirea stradală este numai una dintre 
probleme. Există și alte tipuri de abuz 
precum cel sexual, fizic sau verbal. Nu 
mai știți ce vorbeam anul trecut la 
educație socială? În anul 2022, au fost 
înregistrate 17.175 de cazuri de abuz 
asupra copiilor.

Nicoleta

Iar în unele comunități nici măcar 
nu există resurse la care copiii să 
apeleze dacă au nevoie de ajutor.

Alin
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Cred că ar trebui să se vorbească mai 
mult despre ce înseamnă și este un 
abuz: atât în familie, la școală, în 
comunitate. Despre ce ar putea să facă 
un copil care este victima unui abuz.

Nicoleta

Din păcate, uneori copiii nici nu știu că 
sunt victime.

Mara

Acum e și mai ușor din cauza rețelelor de 
socializare.

Mara

Aici intervin și cei care profită de lipsa 
spațiilor sigure pentru copii. Traficanții le 
promit că le vor oferi o viață departe de 
traumele pe care le-au suferit în fiecare zi 
și, pentru că nu au altă opțiune, ei se 
încred în acele persoane.

Nicoleta

Da, să nu uităm de cyberbullying, 
care după pandemie este mult în 
creștere. Sunt foarte multe cazuri 
de hărțuire online. Ce putem să 
facem?

Alin
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Ca tot vorbeam de online, această 
campanie trebuie dusă și în social media. 
Și, normal, să fie pe înțelesul nostru.

Mara

O soluție bună este să existe și în școli 
pentru copii diferite modalități de 
raportare a unui abuz. Să fie, de 
exemplu, o cutie în care copiii pot în mod 
anonim să raporteze un caz de abuz. 
Sau online, o platformă, unde tot anonim 
copiii pot să povestească dacă sunt 
victime ale unui abuz sau știu un coleg 
care se confruntă cu această problemă.

Nicoleta

Da, de aceea mă gândesc că o soluție 
foarte bună este să avem în școli acele 
campanii de informare și conștientizare 
cu privire la toate formele de violență, 
abuz, neglijare, trafic de persoane. Mai 
mult decât atât, copiii să afle ce trebuie 
și pot să facă dacă devin victimele unui 
abuz. Există Telefonul Copilului 119, 
precum și numărul unic 112, unde copiii 
pot suna pentru a raporta un caz de 
abuz.

Ștefan
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Și toate aceste situații de violență ar 
trebui înregistrate. Trebuie să existe un 
sistem național de înregistrare și 
centralizare a sesizărilor privind situațiile 
de violență asupra copilului. Trebuie să 
se vorbească mai mult despre violență și 
abuz, iar datele sunt importante.

Ștefan

Așa este. De multe ori se întâmplă însă 
ca un copil să nu se poată ajuta singur.

Mara

Aici un rol important îl au adulții 
din jurul nostru, fie că vorbim de 
părinți, educatori sau profesori. 
Și ei ar trebui să fie instruiți 
pentru a putea să identifice, să 
ajute și să îndrume un copil care 
este victimă a unei violențe.

Alin



8B
7 are active now

Măi, vouă vă vine să credeți că avem 
dreptul la participare și totuși nu ne 
implicăm cu adevărat? Avem oportunități 
în teorie, nu și în practică. 

Robert

Ai dreptate! Am încercat să-i propun 
domnului de biologie să folosim 
materiale interactive la orele dumnealui 
și mi-a spus ca nu pot să-l învăț eu pe el 
cum sa predea pentru ca sunt copil. Era 
doar o sugestie…

Mara

Dario

Daaa, îmi aduc aminte, eram cu tine.

Și eu am pățit ceva asemănător. I-am 
adus dirigintei o scutire pentru că am fost 
la centrul de zi să ajut copiii la teme, iar 
ea a refuzat să îmi motiveze absențele. 

Bianca

Da, din păcate legea nu recunoaște 
adeverințele de voluntariat sau de la 
cluburile sportive pentru motivarea 
absențelor...

Ariana

Strategia națională pentru protecția
și promovarea drepturilor copilului

pe înțelesul copiilor.

DREPTUL LA PARTICIPARE
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Și eu simt că mă ascultă mai des la 
anumite materii de când mă implic în 
reprezentarea elevilor…

Andreea

Da, știm, Andreea. Ne pare rău.

Alin

E un ciclu! Și profii noștri au fost tratați 
la fel când erau elevi. Trebuie să fie 
cineva care să clădească o punte între 
generații.

Mara

Tocmai acum am văzut ce ați vorbit pe 
grup. Chiar mă gândeam azi că nimeni 
nu ne-a întrebat ce opționale vrem și 
brusc ne-am trezit cu unul la mate și unul 
la română :((((( Mai presus decât atât vor 
să bage și un club nou, dar nimeni nu 
ne-a întrebat ce activitate am prefera. 
E, totuși, timpul nostru liber, de după ore.

Alexandra
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Și nu se întâmplă doar în școala noastră. 
Și verișorii mei de la București pățesc la 
fel. Mai rău, numai 9% dintre elevi la 
nivel național consideră că profesorii au 
luat în considerare sugestiile lor de 
feedback. 

Dario

Nu cred că se întâmplă asta doar la 
școală…

Ariana

Ok, și ce-i de făcut? 

Bianca

Am putea să promovăm și să ne cerem 
drepturile mai mult, nu pot ignora o 
școală întreagă. Să preia sugestiile 
noastre și la nivel național!

Robert

Da! Și am putea să avem o platformă de 
consultare în fiecare domeniu dedicat 
copiilor - de la școală, la sănătate și 
justiție. 

Ariana
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Nu doar de consultare. Trebuie să fim 
implicați în toate etapele procesului 
decizional, să ne asigurăm că părerea 
noastră e luată în considerare.

Mara

Dar trebuie și să înțelegem ceea ce 
decid adulții. Ar fi bine să avem versiuni 
prietenoase ale legilor și ale altor 
documente din școală sau de la alte 
autorități.

Alin

Profesorii pot participa și la ateliere 
despre cum să ne implice și cum să ne 
asculte. Putem să fim chiar noi 
facilitatori, ajutați de Ministerul Educației. 

Alexandra

Nu numai profesorii, pot participa și alți 
profesioniști.

Andreea

Ce idei bune! 

Dario
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Da, e Strategia Națională pentru 
Drepturile Copilului.

Robert

Ceeeee?

Alin

Serioos?

Bianca

Păi, și? Hai s-o promovăm în 
școala noastră.

Mara

Măi, stați. Există deja un document care 
cuprinde toate soluțiile aduse de noi. 

Robert
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Daaa. Vorbesc și eu cu verișorii mei să 
promovăm Strategia și în alte școli.

Dario

Bună idee. Am o ședință la Consiliu 
acum și discutăm și aici.

Andreea

Vorbim și cu Asociațiile de Elevi. 

Ariana

Dar cei mari nu știau de Strategie? Ei 
cum de nu au avut discuții ca a noastră?

Alexandra

Poate au avut, poate nu. Dar e timpul ca 
noi să îi invităm la o astfel de discuție  💪

Mara


